
"Conceptul de clãdire «smart» -
una din tendinþele internaþionale

pe piaþa construcþiilor"
(Interviu cu Claudiu Georgescu, preºedintele APMCR)

l "Majorarea dobânzilor ºi
reducerea programului
Prima Casã vor atenua curba de
creºtere a construcþiilor"
l "Semnale de bule imobiliare
vin deja din Europa"l "Creºterea
spaþiilor logistice - element ce
indicã rolul atribuit României în
context European - de
«antrepozit al Europei»"

Reporter: Ultimele date publicate
de INS ºi Eurostat aratã scãderi con-
stante în domeniul construcþiilor. În
acelaºi timp, numãrul autorizaþiilor
de construcþie a crescut, anul trecut,
volumul proiectelor imobiliare fiind
destul de ridicat. De unde vin aceste
scãderi, în condiþiile în care, în me-
diul privat, se construieºte în mod
susþinut?

Claudiu Georgescu: Scãderile din
industrie se datoreazã în primul
rând scãderilor de valoare din inves-
tiþiile publice, investiþii ce asigurau
ponderea principalã a acestui do-
meniu. Paradoxal, ºi în domeniul
imobiliar, cel mai mare dezvoltator
nu este mediul privat, ci tot statul,

deoarece ANL, cu peste 2.500 de
unitãþi locative, se detaºeazã în to-
pul dezvoltatorilor pentru 2017. Este
adevãrat, ANL are alte preþuri, dar
totuºi dominã ºi domeniul cel mai di-
namic al construcþiilor. Numãrul au-
torizaþiilor de construcþie este un
indicator de tendinþã, dar nu în-
seamnã cã tot ce este solicitat este ºi
executat în perioada urmãtoare. Pre-
lungirea termenului de autorizare
este o practicã utilizatã, deºi perioada
de derogãri nu este nelimitatã.

Faptul cã în mediul privat se
construieºte susþinut, dupã cum
afirmaþi, þine un pic de vizibilitatea
acestor construcþii, oarecum diferite
de cele vechi, de amplasarea lor în

puncte de referinþã ale oraºelor, de
utilitatea lor imediatã ºi de campa-
niile de imagine ºi promovare ale
dezvoltatorilor. "Avem vândute încã
de pe planºetã un mare numãr de
apartamente!" nu vi se pare un slo-
gan cunoscut? Dacã, însã, ne uitãm
la valori, reparaþiile ºi construcþiile
inginereºti au ponderea cea mai
mare, aºa mici cum sunt ele la prima
vedere.

Reporter: Care a fost evoluþia pie-
þei materialelor de construcþii, anul
trecut, ºi a producãtorilor de astfel
de materiale?

Claudiu Georgescu: Piaþa de ma-
teriale a urmat cursul firesc al indus-
triei construcþiilor, cu creºtere de 2

cifre la produsele pentru imobiliare
ºi birouri ºi cu cifre mai mici la pro-
dusele de infrastructurã. Se simte o
încetinire a ritmului de reabilitare
termicã, ceea ce dã de gândit pen-
tru evoluþia acestuia în 2018. Din
punct de vedere al pieþei, procesul
de concentrare a producãtorilor
continuã (vezi achiziþiile Wienerber-
ger ºi Ytong, precum ºi pregãtirea
produselor pentru casele NzEB, prin
investiþiile anunþate de Rockwool ºi
Adeplast).

Reporter: Care sunt problematici-
le domeniului ºi care ar fi soluþiile
pentru rezolvarea lor?
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Majorarea din ultima vreme a dobânzilor ºi restrângerea Programului
Prima Casã îºi vor pune amprenta pe curba de creºtere a sectorului con-
strucþiilor, atenuând ritmul de potenþare a acestuia, este de pãrere Clau-
diu Georgescu, preºedintele Asociaþiei Producãtorilor de Materiale de
Construcþii din România (APMCR). Domnia sa ne-a spus cã una din ten-
dinþele internaþionale în domeniu este conceptul de clãdire "smart". Prin-
tre altele, domnul Georgescu ne-a precizat, într-un interviu, cã deja încep
sã se simtã semnale de bule imobiliare dinspre Europa.

(continuare în pagina 30)
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Claudiu Georgescu: Problematica
sectorului este lupta pentru calitate
ºi controlul acesteia. Citez din rapor-
tul ISC pentru trimestrul al treilea
2017: "În domeniul supravegherii
pieþei produselor pentru construcþii,
s-au efectuat 255 de controale, prin
care s-au constatat 367 neconformi-
tãþi pentru care s-au dispus 276 mã-
suri". ISC nu are încã forþa de a tine
sub control o piaþã atât de dinamicã.
Decimarea de personal din anii 2008
- 2011 se face simþitã ºi þinând cont
de câte sarcini le revin conform legii.
Cred cã personalul tehnic de control
ar trebui sã fie cel puþin triplu. Mai
sunt unele metode "neortodoxe" de
permitere a accesului produselor
româneºti pe diverse pieþe europe-
ne, dar aceasta este o discuþie ce tre-
buie abordatã cu mare atenþie.

Reporter: În contextul în care

evoluþia pieþei imobiliare se reflectã
în activitatea producãtorilor de ma-
teriale de construcþii, care a fost
trendul sectorului imobiliar în ultima
perioadã ºi ce perspective are aces-
ta, în opinia dumneavoastrã?

Claudiu Georgescu: Sfârºitul lui
2016 indica o explozie imobiliarã în
2017. Dar au venit douã luni de iar-
nã mai grele, apoi a început o
creºtere febrilã, însã prin iunie s-au
fãcut simþite unele "frânãri", mai ales
la micii dezvoltatori. A urmat o pe-
rioadã cu o creºtere mai domolã
spre toamnã, dar nu cu viteza din
toamna lui 2016. Dupã care, în de-
cembrie, a fost o perioadã mai "pla-
tã" a tendinþelor.

Reporter: Consideraþi cã vom asis-
ta din nou la o bulã imobiliarã, þi-
nând cont cã au fost demarate
numeroase ºantiere de clãdiri de bi-
rouri/ rezidenþiale?

Claudiu Georgescu: Semnale de

bule imobiliare vin deja din Europa
ºi creºterea de preþuri din România
nu a mai fost la fel ca în 2005-2008.
Este adevãrat cã bani existã în piaþã
ºi cã investiþiile imobiliare sunt o
sursã de a pãstra valoarea pe ter-
men mediu ºi lung. Se pare cã româ-
nii au învãþat ceva dupã 2008.

În privinþa birourilor, trendurile de
refacere a industiilor din Europa,
precum ºi dinamica creºterii româ-

neºti în ultimii ani au determinat o
creºtere a cererii de asemenea spaþii.
O atenþie deosebitã cred cã trebuie
acordatã spaþiilor logistice, creºterea
lor tãcutã fiind un element ce indicã
tot mai mult rolul ce se atribuie
României în context European -
acela de "antrepozit al Europei".

Reporter: Cum estimaþi cã vor
evolua preþurile pe piaþa construcþii-
lor, în acest an?
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Claudiu Georges-

cu: Este clar, preþu-

rile vor creºte spre
limita suportabilitã-
þii celor interesaþi,
fiind ºi rezultatul unei
conjuncturi economice -
dobânzi, salarii, impozite, dar
ºi al unei cereri clare dinspre piaþã.

Reporter: Cât de mult conteazã
preþul în opþiunile clienþilor?

Claudiu Georgescu: Preþul este
ceea ce clientul iºi poate permite.

Reporter: Ce tipuri de materiale
de construcþii sunt cele mai cãutate?

Claudiu Georgescu: Materialele
tradiþionale - ciment, var, cãrãmidã,
blocuri de BCA, polistiren, tâmplãrie
termoizolantã. Mai rãu este cã pro-
dusele ce definesc confortul mo-
dern - pompe de cãldurã, coolere,
aparate de aer condiþionat, celule
solare, schimbãtoare de cãldurã, pa-
nouri radiante - care sunt încadrate,
conform standardelor europene ar-
monizate, tot la produse pentru
construcþii, se aduc din import în to-
talitate. ªi în anii urmãtori ele vor
avea o pondere importantã în valoa-

rea unei case.

Reporter: Care
sunt tendinþele pe
piaþa de profil?

Claudiu George-

scu: Tendinþele inter-
naþionale pe piaþa de

profil sunt legate în general
de amprenta de carbon, de ciclul de
viaþã optim, de încadrarea spre
"smart". ªi acestea sigur au preþuri
pe mãsurã.

Reporter: În ce mãsurã consu-
matorii trec la materiale de con-
strucþii eficiente energetic? Care
sunt acestea ºi care sunt cele mai
solicitate?

Claudiu Georgescu: Cele mai
multe unitãþi locative ºi de birouri
construite în ultimii ani au o eficien-
þã energeticã bunã, unele având
chiar ºi certificãri de clãdiri sustena-
bile. În rest, anveloparea blocurilor
se dovedeºte o metodã non-eficien-
tã de a oferi confort locatarilor, mai
ales cã multe din blocuri sunt la limi-
ta duratei de viaþã ºi trebuie schim-
bat cam totul în ele ºi eu nu am vã-
zut încã un raport oficial care sã indi-

ce suma cheltuitã cu reabilitãrile în
ultimii zece ani ºi rezultatele practi-
ce, economiile de energie realizate.
Numai raportarea unui numãr de
blocuri ºi apartamente nu ne dã di-
mensiunile calitative ale acestui
efort fãcut tot din banii contribuabi-
lilor.

Reporter: Care este apetitul inves-
titorilor de a-ºi dezvolta afaceri pe
piaþa noastrã imobiliarã?

Claudiu Georgescu: Capitalul
merge întotdeauna acolo unde exis-
tã un potenþial profit, cu grad mai
mare sau mai mic de risc. Momen-
tan, deºi suntem într-un perpetuu
haos politic, economia merge ºi pro-
duce bani, deci sunt posibilitãþi de
câºtig.

Reporter: Cum credeþi cã va fi in-
fluenþatã piaþa imobiliarã de creºte-
rea dobânzilor?

Claudiu Georgescu: Creºterea
dobânzilor ºi reducerea programu-
lui Prima Casã vor atenua curba de
creºtere a construcþiei de locuinþe ºi
birouri. Deja mall-urile migreazã
spre provincie, marii retaileri intrã în
orãºelele mai mici ºi toatã lumea

aºteaptã demararea programelor de
infrastructurã. Numai cã vor mai tre-
ce cel puþin 4-5 luni pânã când aces-
tea sã înceapã sã pompeze bani în
piaþã, având în vedere licitaþiile, con-
testaþiile, semnãrile de contracte, or-
ganizãrile de ºantier etc.

Reporter: Care sunt obiectivele
APMCR pentru anul în curs?

Claudiu Georgescu: Sã ne vedem
de ceea ce scrie în statut, aºa cum
am fãcut în cei 21 de ani de activita-
te ai asociaþiei ºi sã ajutãm membrii
noºtri sã producã cel puþin la para-
metrii europeni, astfel încât calitatea
produselor sã fie un atuu ºi pentru
alte pieþe din afara UE. De aseme-
nea, vom veghea alãturi de organele
abilitate ale statului pentru respec-
tarea calitãþii concurenþei loiale în
piaþã. De asemenea, vom susþine
orice iniþiative legislative care contri-
buie la o dezvoltare sustenabilã a
domeniului ºi a þãrii.

Reporter: Vã mulþumesc!
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"Momentan,

deºi suntem într-un

perpetuu haos politic,

economia merge ºi

produce bani, deci

sunt posibilitãþi de

câºtig".


